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امام سجاد)عليه السلام(:

)خداوندا( مرا چن�ان غمناك 
و انديش�ناك مگ�ردان كه بر 
فريضه  هاي�ت مواظبت نكنم و 

سنت  هايت را به كار نبندم.

الصحيفه السجاديه، ص ٤٤، الدعا ٧

در نهمين نشست »طعم كتاب« بررسي شد

روايتي از رسول بوسني در كتاب »ر«
همزمان با برگزاري هفته نمايش  فيلم هاي ايراني در عراق

»هناس« در بغداد ديده مي شود
   سيد مرتضي ذاكر

همزمان ب�ا برگ�زاري هفته نماي�ش  فيلم ه�اي ايراني در 
ع�راق دو فيل�م س�ينمايي توس�ط س�ازمان س�ينمايي 
ح�وزه هن�ري در اي�ن روي�داد ب�ه نماي�ش درمي آيند. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي س��ازمان سینمايي، 
همزمان با برگزاري هفته نمايش فیلم ه��اي ايراني در عراق كه 
توسط وزارت فرهنگ، گردشگري و آثار باستاني عراق و به همت 
وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي ايران با مشاركت حوزه هنري 
انقلاب اسلامي از امروز ش��نبه اول مرداد مصادف با ۲3 جولاي 
)۲3 ذي الحجه( در ش��هر بغداد آغاز مي شود، دو فیلم سینمايي 
توسط سازمان س��ینمايي حوزه هنري در اين رويداد به نمايش 
درمي آيند.  فیلم سینمايي »هناس« به كارگرداني حسین دارابي، 
تهیه كنندگي محمدرضا شفاه و محصول سازمان سینمايي سوره 
كه هم اكنون در سینماهاي ايران در حال اكران است، در اولین 
تجربه اكران خارجي خود قرار است امروز و همزمان با نخستین 
روز از برگزاري هفته نمايش فیلم ه��اي ايراني در بغداد با حضور 
حسین دارابي، كارگردان اين فیلم به نمايش در آيد.  كارگردان 
فیلم »هناس« معتقد اس��ت اين فیلم روايت يك ترور است كه 
در نگاه بالاتر به يك اتفاقي اشاره دارد كه امنیت ملي مردم يك 
جامعه را تحت الشعاع قرار داده است.« فیلم سینمايي »هناس« 
با حضور بیش از 35 هزار مخاطب در سینماها و 5 هزار مخاطب 
در اكران هاي سیار موفق ش��ده از مرز فروش يك میلیارد تومان 
عبور كند. اين ف��روش در حالي در هفته دوم اك��ران »هناس« 
رقم خورده كه با آغاز طرح شناوري قیمت بلیت هاي اين فیلم در 

زنجیره سینمايي حوزه هنري، شاهد رشد 35 درصدي مخاطبان 
از ابتداي هفته گذشته بود و در مدتي كوتاه با استقبال مردمي از 
اين طرح مواجه شد.  همچنین فیلم س��ینمايي »مديترانه« به 
كارگرداني هادي حاجتمند و تهیه كنندگي ابوالفضل حاجتمند 
كه پخش بین المللي آن را مركز بین الملل سوره برعهده دارد، ديگر 
اثري است كه در اين هفته نمايش روي پرده مي رود.  همزمان با 
برقراري اين رويداد سینمايي و همچنین برگزاري سیزدهمین 
دوره جشنواره بین المللي- رسانه اي غدير كه از تاريخ ۲9 تا 3۱ 
تیر در شهر بغداد برگزار مي شود، مديران سینمايي حوزه هنري 
از جمله هادي اسماعیلي، معاون توزيع سازمان سینمايي سوره و 
الهه طه ئي، مدير مركز بین الملل سوره با حضور در كشور عراق در 
راستاي تداوم، گسترش و تقويت همكاري هاي دو جانبه فرهنگي 
و سینمايي دو كشور، نشس��ت و رايزني هاي مختلفي داشته اند. 
در هفته سینماي ايران در بغداد هشت فیلم كوتاه و چهار فیلم 

سینمايي از ايران به نمايش درمي آيند.

   محمد صادقي
كتاب »ر« روايتي انس�اني از جنگ بوس�ني و حضور يك 
قهرم�ان ايران�ي به نام »رس�ول حي�دري« در آن اس�ت. 
در نهمین نشس��ت »طعم كتاب« كه به همت مجمع ناشران 
انقلاب اسلامي برگزار مي شود، كتاب »ر« با حضور مريم برادران، 
نويسنده كتاب و جواد كلاته منتقد ادبي در مؤسسه خانه كتاب 
برگزار شد.  مريم برادران در معرفي كتاب »ر«، با اشاره به اينكه 
كتاب در ژانر مستندنگاري تألیف شده است، گفت: » سوژه اين 
كتاب شهید مجید منتظري ملقب به رسول حیدري است. من 
قبل از اينكه نوش��تن درباره اين ش��هید بزرگوار را شروع كنم، 
همانطور كه در مقدمه كتاب هم گفتم، از طريق خانواده با اين 
شهید آشنا شدم. اتفاقات سال 88 بود كه دغدغه من را بیشتر 
كرد كه درباره ويژگي ه��اي آدم هايي كه در حوزه اطلاعات كار 
مي كنند، چیست. شايد بتوان گفت بسیاري از اطلاعاتي كه در 
كتاب آمده است، سؤالات ذهني خودم بوده كه در اين مسیر به 

پاسخ آن رسیده ام.« جواد كلاته نیز با انتقاد از نوع نگاه كتاب »ر« 
به مقوله دفاع مقدس  گفت: » ما به اعتبار جنگ و دفاع مقدس به 
سراغ اين آدم ها مي رويم، ولي دفاع مقدس و جنگ را از زندگي 
اين افراد حذف مي كنیم؟ اين مختص اين كتاب نیس��ت و اين 
رويكردي است كه در برخي نويسندگان و ناشران وجود دارد. 
در حالي كه اين جنگ است كه نبوغ افراد را نشان مي دهد. اين 
جنگ است كه باعث بروز و ظهور افراد و رفتارهايشان شده است. 
پس چرا ما گاهي اين مس��ئله را ناديده مي گیريم؟« وي ادامه 
داد: »ما حق نداريم بخشي از ش��خصیت را از روايت زندگي اش 
حذف كنیم. شايد نتوانیم همه زندگي افراد را روايت كنیم، ولي 
حق مخاطب است كه وقتي كتاب رس��ول حیدري را دستش 
مي گیرد، با يك روايت كامل مواجه شود. ما در كتاب زندگي يك 
شخص بايد هندسه شخصي يك فرد را نشان دهیم.« نويسنده 
كتاب در پاسخ به منتقد، ضمن پذيرش نقد وارده به كتاب »ر« 
بیان داشت: » من معتقدم كسي كه از ديگري براي جامعه اش 
روايت مي كند، قطعاً بايد طرح و دلیلي داشته باشد و مخاطب اين 
حس را بكند كه مي تواند از او بیاموزد و از اين زندگي بهره بگیرد. 
هر روايتگر و نويسنده اي اين حق را دارد كه انتخاب كند. نكته 
بعدي اينكه من جنگ را بلد نیستم و شايد علاقه اي هم نداشته 
باش��م به آنچه در جبهه مي گذرد. البته نشانه هايي از شجاعت 
رسول را در اين كتاب آورده ام تا مخاطب ببیند چنین آدمي در 
موقعیت هاي مختلف چگونه رفتار مي كند. آنچه من آوردم، اين 
است كه چه چیزي باعث مي شود رسول، رسول بوسني شود. 

اينكه چرا اين آدم در چنین زماني اين انتخاب را مي كند.«

گفت وگوی »جوان« با كارشناس ارشد ميراث فرهنگی درباره حواشی مرمت گنبد مسجدهای ميدان نقش جهان

 مرمت میراث جهانی
با اصرار بر کار غلط انجام شد

مصطفي محمدي     دیده بان

    سینما    سینما

 رکوردزني»موقعیت مهدی«
 در جشنواره فیلم شهر

فيلم سينمايي موقعيت مهدی در جمع نامزد های جشنواره 
فيلم ش�هر با ش�ركت در ش�ش بخش و دريافت دو ديپلمِ 

افتخار، ركورددار شد.
فیلم سینمايي موقعیت مهدي در هشتمین جشنواره بین المللی 
فیلم شهر به دبیری مجید اكبرشاهی كه از ۲7 تا 3۱ تیرماه در 
پرديس س��ینما گالری ملت برگزار ش��د، توانست با حضور در 
بخش هاي بهترين فیلمنامه، بهترين بازيگر نقش زن، بهترين 
بازيگر نقش مرد، بهترين دستاورد فنی يا هنری، تصويربرداری 
و همچنین بخش ه��اي بهترين كارگردانی فیلم س��ینمايی و 
بهترين فیلم برای تهیه كننده، ركورددار اين جش��نواره لقب 
بگیرد. همچنین در افتتاحیه جشنواره فیلم شهر، ديپلم افتخار 
مسابقه پوس��تر فیلم به محمد روح الامین برای فیلم موقعیت 
مهدی و ديپلم افتخار مس��ابقه عكس به علی نیك رفتار برای 

موقعیت مهدی اهدا شد.
----------------------------------------------------

»حٌسن حسن« به کتابفروشی ها آمد
كت�اب »حٌس�ن حس�ن«، 
گزيده روايات كتاب روايت 
زندگی شهيد حسن باقری، 
نوشته مهس�ا رون، توسط 
انتش�ارات ش�هيد حسن 

باقری منتشر شد.
ب��ه گ��زارش ج��وان، كتاب 
»حٌس��ن حس��ن«، گزي��ده 
روايات كتاب روايت زندگی ش��هید حسن باقری در 49 بخش 
به بیان ش��خصیت، توانمندی، هوش و ذكاوت ش��هید حسن 
باقری پرداخته است. در ابتدای اين كتاب، نويسنده در جدولی 
به اختصار از سال ۱334 كه ش��هید باقری متولد شده تا بهمن 
۱36۱ را كه در تپه های شمال فكه حین شناسايی به شهادت 
رسیده، توضیح داده و در هر سال به صورت مجزا فعالیت های او 
را شرح داده است. اين كتاب حاصل روايت های كوتاهی از مادر 
شهید باقری به همراه روايت هايی از همرزمان و فرماندهانی است 
كه از نزديك در جبهه های دفاع مقدس با او برخورد داشته اند و 
حتی افرادی كه در همسايگی او زندگی كرده اند نیز خاطراتی 
را از او بیان كردند. بخش نخست اين دفتر زندگی با عنوان »نذر 
امام حسین)ع( اسمش را گذاشتیم غلامحسین، غلامِ حسین…« 
روايت مادر شهید حسن باقری است. كتاب »حٌسن حسن« در 
۱۲۰ صفحه با شمارگان هزار نسخه و قیمت 4۰ هزار تومان در 

اختیار علاقه مندان قرار گرفته است.
----------------------------------------------------

 »انفرادی« با 4 میلیارد فروش 
در صدر جدول اکران

در بين فيلم های سينمايی كه روی پرده سينما قرار دارند، فيلم 
»انفرادی« با فروش ۱۵۰هزار بليت رتبه اول گيشه را در دست گرفت.

در هفته گذش��ته، مجموع مخاطبان س��ینمای ايران بیش از 
337هزار نفر بودند كه گیش��ه ای ۱۱میلی��ارد و ۱6۲ میلیون 
تومانی را رقم زدند. رتبه اول گیشه در اختیار »انفرادی«، ساخته 
سیدمسعود اطیابی با فروش ۱5۰ هزار بلیت به ارزش 3 میلیارد 
و 6۱8 میلیون تومان قرار گرفت كه آن را به يك قدمی فروش كل 
5۰ میلیارد تومانی رساند. سهم اين فیلم از مخاطبان اين هفته 
سینمای ايران، 33 درصد بود كه در مجموع مخاطبان اين فیلم 
را از مرز يك ونیم میلیون نفر فراتر برد. »تی تی«، اثر آيدا پناهنده 
در دومین هفته اك��ران، 9۲ هزار قطعه بلیت ب��ا ارزش معادل 
3میلیارد و ۱5۰ میلیون تومان فروخت كه حضور در رتبه دوم 
جدول فروش هفتگی را برای اين فیلم برای دومین هفته متوالی 
تمديد كرد. فیلم »علفزار« به كارگردانی كاظم دانشی نیز در اين 
هفته، 4۱ هزار قطعه بلیت به ارزش يك میلیارد و 47۱ میلیون 
تومان فروخت تا در رتبه سوم جدول فروش حضور داشته باشد. 
اين فیلم اين هفته توانست با عبور از مرز فروش كل ۱3 میلیارد 

تومانی پرفروش ترين فیلم غیركمدی سال شود.
----------------------------------------------------

 فصل جدید مستند »ایرانگرد« 
روی آنتن می رود

فصل جديد مس�تند تلويزيونی ايرانگرد به زودی از شبكه 
يك سيما پخش می شود.

به گزارش ج��وان، فصل پنج��م مجموعه مس��تند تلويزيونی 
»ايرانگرد« ، به كارگردانی و تهیه كنندگی جواد قارايی  اين روزها 
در مرحله تدوين، صداگذاری و اصلاح رن��گ قرار دارد. ايرانگرد، 
نگاهی متفاوت در معرفی طبیعت بكر شهرهای مختلف كشور و 
زندگی در میان عشاير و مردمان يیلاقی و شهرها و روستاهای ايران 
برای مخاطبان دارد. »ايرانگرد 5« در ۲6 قسمت  اواخر مرداد و اوايل 
شهريور امسال روی آنتن شبكه يك می رود. حامد جم، تدوين اين 

فصل از مجموعه مستند ايرانگرد را برعهده دارد.

وزير ارشاد خبر داد
 توليد آثار سينمايي  

درباره شهيدان همداني و بروجردي
وزي�ر فرهن�گ تأكيد كرد 
توليد آثار سينمايي فاخر 
ب�ا محوري�ت س�رداران 
ش�هيد اي�ران اس�لامي از 
مأموريت ه�اي اصلي بنياد 
س�ينمايي فارابي در دوره 
جدي�د ب�ه ش�مار مي آيد. 
به گزارش »ج��وان«، به نقل 
از مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي، محمدمهدي 
اسماعیلي در نشس��ت با اعضاي كنگره سرداران و شهداي اس��تان همدان با تأكید بر 
اينكه وزارت فرهنگ در حمايت از كنگره هاي شهدا محدوديتي ندارد، گفت: تولید آثار 
سینمايي فاخر با محوريت سرداران شهید ايران اسلامي از مأموريت هاي اصلي بنیاد 
سینمايي فارابي در دوره جديد به شمار مي آيد و بر همین اساس قرار است چندين اثر 
سینمايي با محوريت چند سردار شهید به مرحله تولید برسد كه از اين میان مي توان 
به ساخت آثاري در وصف سرداران شهید همداني و بروجردي اشاره كرد.  اسماعیلي با 
اشاره به نگارش فیلمنامه اي با محوريت شهید همداني افزود: با برخي از تهیه كنندگان 
سینما براي تولید آثار نمايشي درباره شهید همداني صحبت شده و پیگیر به سرانجام 
رساندن تولید اثر در اين زمینه هستیم.  رئیس شوراي هنر، تولید نماهنگ درباره شهدا 
را مهم و تأثیرگذار دانست و با تأكید بر اينكه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در حمايت از 
كنگره هاي شهدا محدوديت ندارد، تصريح كرد: آمادگي داريم در حوزه تولید نماهنگ و 
آثار موسیقايي، فیلم، نمايش و تولیدات ادبي در كنگره هاي شهدا مشاركت داشته باشیم 

و در اين موضوع درباره شهید همداني اقداماتي صورت گرفته است. 

   محمدصادق عابدينی
انتش�ار تصاوي�ری از مرم�ت غيراصول�ی و 
فاجعه آميز گنبد مسجد امام اصفهان كه نشان  
از تغييررنگ و اعوج�اج در آجرهای لعاب دار 
گنبد دارد، اين روزها باعث نگرانی علاقه مندان 
به ميراث فرهنگی شده است. احسان ايروانی، 
مديرعامل پيشين صندوق احيا و بهره برداری 
از اماكن تاريخی و كارش�ناس ارش�د ميراث 
فرهنگی كه از نزديك در مرمت گنبد مسجد 
شيخ لطف الله اصفهان بوده و فاجعه آن مرمت 
غيراصولی را مشاهده كرده است، در گفت وگو با 
»جوان« به چرايی وقوع چنين اتفاقات ناگواری 
در عرصه مرمت ابنيه تاريخی پرداخته است. 

    
 شايد سؤال همه فرهنگ دوستان اين 
باشد كه چرا مرمت گنبد مسجد امام به 

اين فاجعه منتهی شد؟
درباره مسجدجامع عباسی يا همان مسجد امام شهر 
اصفهان بايد بگويم كه اطلاعات ما از روند كاری كه 
انجام شده، بسیار كم است. اين موضوع چند دلیل 
دارد؛ ابتدا اينكه در طول سال های اخیر استادكارهای 
متنوعی برای مرمت به كار گرفته شده اند و اطلاعات 
كاری آنها منتشر نش��ده است. دومین موضوع اين 
است كه شیوه انجام كار در چنین پروژه هايی اينگونه 
است كه از روند تحقیقات كار، طراحی و اجرای آن 
بايد مقاله و اطلاعات علمی منتشر شود و در دسترس 
قرار گیرد كه اين اتفاق نیفتاده است و دست اندركاران 
هیچ گونه اطلاعاتی از كاری كه انجام داده اند، بیرون 
نداده اند. پس من نمی توانم از لفظ فاجعه برای مرمت 
گنبد مسجد امام استفاده كنم، ولی در مورد مسجد 
ش��یخ لطف الله كه از نزديك در جري��ان كار بودم، 

می توانم بگويم كه فاجعه بود. 
 در مورد مرمت مسجد شيخ لطف الله 
هم انتقادها زياد است، آنجا هم گنبد 

دورنگ شده است!
در آنجا، ابتدا دو پنجم ترك اول را پايین ريختند و 
دوباره بارگذاری كردند كه به دلیل اختلاف سطح و 
رنگ و نقوش، كار زشت شد. در آنجا متوجه شديم 
كه مسئولان بازسازی، كار را عالمانه انجام نمی دهند. 
آن زمان حتی كار به دعوت از رئیس پژوهش��كده 
مرمت رسید تا توانايی فنی افرادی كه مرمت را بر 
عهده داشتند سنجیده شود. از كارشناسان میراث 

هم دعوت شد در نشس��تی به منظور بررسی كار 
شركت كنند، ولی تقلب صورت گرفت.

 يعنی چه تقلب شد؟
در آن نشست مطرح شد كه كار مرمت بر اساس چه 
آزمايش هايی انجام شده است، كارشناسان نظرات 
خود را گفتند و از نبود كار كارشناسی انتقاد كردند، 
اما نتیجه برعكس منتشر شد، يعنی در رسانه ها 
صحبت های كارشناسان به صورت قلب شده بازتاب 
داده شد. فاجعه اينجاس��ت كه با نامه نگاری های 
انجام شده با سازمان بازرسی، حدود يك سال و نیم 
پیش، جلوی تمديد قرارداد پیمانكار متخلف گنبد 
شیخ لطف الله گرفته شد، ولی سه، چهار ماه پیش 
كه به اصفهان رفته بودم، ديدم همان پیمانكار قبلی 
در حال مرمت ترك دوم است. فاجعه، يعنی اصرار بر 

نادانی كه در كار مرمت شاهد آن هستیم. 
 هر دو اثر مس�جد امام و مسجد شيخ 
لطف الله، جزو ميراث های جهانی ايران 
هستند. اين نوع مرمت های غيراصولی 

به مسئله ثبت اين آثار لطمه نمی زند؟
ما هر وقت موضوع اصرار بر كار اشتباه را به مديران  
میراث فرهنگی گفته ايم با فرافكنی و برخورد قلدرانه 
مواجه شده ايم. در ايران نهاد »ايكوموس« )شورای 
بین المللی بناها و محوطه های تاريخی( مسئولیت 
مكاتبه با يونس��كو را دارد كه فعلًا هیچ صدايی از 
آن بلند نمی شود. يونسكو معمولاً به گزارش های 
غیررس��می توجهی نمی كند، در صورتی كه اگر 
ايكوموس نامه نگاری كند، قطعاً يونس��كو به ايران 
ارزياب می فرستد و چه بسا كه میدان نقش جهان را 

در فهرست میراث در معرض خطر قرار دهد. 
 چرا ميراث جهانی ايران با چنين وضعی 
بايد مرمت شود كه نگرانی حذف آن از 

ميراث جهانی به وجود آيد؟
وقتی ما میراث جهانی داريم، بايد برای نگهداری و 

مرمت آن بر مبنای معیارهای جهانی برخورد كنیم. 
در جهان معیارهای مشخصی برای مرمت وجود 
دارد، پیش از همه اينكه روش ها را مشخص می كنند 
و نتیجه آزمايش های مربوطه را در اختیار جامعه 
دانشگاهی قرار می دهند و كار با خرد جمعی پیش 
می رود. حتی پیش آمده كه وقتی نتايج مشخص 
ش��ده، روش كار را عوض كردند. ما اين موضوع را 
كه در ايران می خواهند اتفاق پیش آمده را به گردن 
استادكاران قديمی بیندازند، نمی پذيريم. استادكار 
زير نظر كارشناسی كه مش��خص شده كار كرده و 
براساس قواعدی كه به او گفته اند، عمل كرده است. 
اصلًا لزومی بر بازس�ازی گنبد مسجد 
امام يا گنبد مس�جد شيخ لطف الله در 

اين زمان وجود داشته است؟
بنا به شرايط جغرافیايی، آجرهای لعابدار عمر خاصی 
دارند. در طول تاريخ هم چندين بار بدنه مس��جد امام 
بازسازی ش��ده و گنبد آن هم در چند دوره بازسازی 
شده است. بايد ديد نظر كارشناسی درباره لزوم مرمت 
چیست. در مورد مسجد شیخ لطف الله مثالی می زنم؛ 
اهمیت نقوش زير گنبد در اين مسجد بسیار بالاست، 
نفوذ هرگونه رطوبت از گنبد به فضای زيرين، خسارت 
سنگینی را به وجود می آورد كه جبرانش بسیار سخت 
اس��ت. گنبد را نبايد صرف آجرهای لعابدار سطح آن 
دانست. به مرور بافت زير آجرها امكان پوك شدن دارد. 
 الان به دليل بازسازی غيراصولی، نگرانی های 
زيادی درباره سرنوشت گنبد مسجد امام و 
گنبد مسجد شيخ لطف الله پيش آمده است، 
آيا اين گنبدها امكان بازگش�ت به شرايط 

درست را خواهند داشت؟
بله، اين امكان وجود دارد. همانطور كه پیش از اين 
نیز مرمت هايی در بدنه و گنبد انجام شده است، ولی 
بايد روش كار و اطلاعات آن مشخص شود. اينكه اگر 
همان آجرهای قديمی را پايین آورده اند و لايه شكل 
گرفته روی سطح را از بین برده اند هم باعث تغییر 
رنگ می شود و هم باعث نفوذپذيری بیشتر آجرها 
در آينده خواهد ش��د. پاتین )رسوب روی سطح( 
شكل گرفته، به عنوان عايق عمل می كند و با از بین 

بردن آن بافت در معرض تخريب قرار می گیرد. 
 آيا می توان اميد داشت كه در آينده ديگر 
مرمت های آثار تاريخی به فاجعه مسجد 

شيخ لطف الله و مسجد امام منجر نشود؟
شما از فاجعه مرمت سؤال كرديد، من می خواهم به 
فاجعه بزرگ تری كه شاهد آن بودم، اشاره كنم. در 
ايران مرمت میراث جهانی جلوی چشم همه است. 
وقتی میراث جهانی اينگونه مرمت ش��وند، وای به 
حال وضعیت مرمت يك خانه تاريخی در يك شهر 
دورافتاده. چیزی كه با آن مواجه شدم، اين بود كه 
می گويند آنجا كه مسجد شیخ لطف الله بود، با آن 
وضعیت مرمت كسی كاری نكرد، حالا گچكاری و 
بندكشی يك خانه تاريخی كه جای خود دارد. وقتی 
با مس��ئولان فاجعه مرمت در آثار جهانی برخورد 
نش��ود، يك موج ايجاد می شود و همین طور پیش 
می رود، آن وقت شما به يك مسئول مرمت در جايی 
كه اهمیت كمتری هم دارد، می توانید بگويید كه 
كارش اشتباه است. او به خوبی می داند كه قرار نیست 
مؤاخذه شود! فاجعه اصلی بلايی است كه اين نوع 

مرمت ها بر سر ديگر ابنیه تاريخی خواهد آورد.

یونسکو معمولاً به گزارش های 
غیررسمی توجهی نمی کند 
در صورتی که اگر ایکوموس 
نامه نگاری کند، قطعاً یونسکو 
به ای��ران ارزیاب می فرس��تد

   نشر

مرتضي سرهنگي در آيين رونمايي از كتاب »شرح درد اشتياق« عنوان كرد

اگر درباره جنگ ننويسيم، قيمت جنگ را نمي فهميم
مرتضي سرهنگي در آيين رونمايي از كتاب »شرح درد 
اشتياق« گفت: سربازي كه خاطرات جنگش را ننويسد، 
جنگ را ناق�ص رها كرده اس�ت، چرا كه اي�ن خاطرات 
بايد ثبت و ضبط ش�وند و ب�ه گوش مردم هم برس�ند. 
مراسم رونمايي كتاب »ش��رح درد اشتیاق« شامل مجموعه 
خاطرات دكتر محمدرضا ظفرقندي، پزشك تیم اضطراري 
جنگ، به قلم راحله صبوري در سالن س��وره حوزه هنري با 
حضور راوي، جمعي از پزشكان، مرتضي سرهنگي، مدير دفتر 
ادبیات و هنر مقاومت  و جمعي از دانش آموزان مدرسه مفید 
در سال 6۰ برگزار شد.  مرتضي سرهنگي، مدير دفتر ادبیات و 
هنر مقاومت در اين مراسم با تأكید بر ضرورت مكتوب كردن 
خاطرات جنگ گفت: سربازي كه خاطرات جنگش را ننويسد، 
جنگ را ناقص رها كرده است ،چرا كه اين خاطرات بايد ثبت و 

ضبط شوند و به گوش مردم هم برسند. 
او با ابراز خرسندي از انتش��ار اين كتاب بیان كرد: من هم به 
جامعه پزش��كي و دكتر ظفرقندي براي انتش��ار »شرح درد 
اشتیاق« تبريك مي گويم. خاطرات و نكاتي كه در اين كتاب 

وجود دارد، قیمت جنگ را براي مردم مشخص مي كند. 
مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت يادآور شد: اگر درباره جنگ 
ننويسیم، قیمت جنگ را هم نمي فهمیم و متوجه نخواهیم شد 
چه خون هايي براي اين سرزمین خرج شده است. به همین 
دلیل لازمه درك آن روزها و رشادت هاي صورت گرفته، درج 
و انتشار اين خاطرات است.  سپس محمد رئیس زاده، رئیس 
سازمان نظام پزشكي كشور پش��ت تريبون رفت و با مبارك 
دانستن انتشار كتاب »شرح درد اش��تیاق« در ادبیات دفاع 
مقدس خاطر نشان كرد: كتاب را مطالعه كردم. براي من كتابي 
ارزنده و آموزنده بود و دريچه هايي پنهاني از شخصیت دكتر 

ظفرقندي برايم گشود. 
دكتر محقق از دوستان دكتر ظفرقندي، روي صحنه رفت و 
با اشاره به رسالت جامعه پزشكي اظهار كرد: امروز بزرگ ترين 

رسالت مجموعه سلامت، انجام اقدامات فرهنگي و ترويجي و 
معرفي فرهنگ صحیح سلامت و ارائه آن به ملت بزرگوار ايران 
است. خدا را شكر در اين زمینه دستاوردهاي ارزشمندي داريم 
كه »شرح درد اشتیاق« يكي از آنهاست و امروز مورد تكريم قرار 
گرفت.  در بخش ديگر اين مراسم، دكتر محمدرضا ظفرقندي 
به همراه مادرش روي صحنه آمدند. مادر دكتر ظفرقندي از 
معلمان و حافظان قرآن است كه نقش مهمي در موفقیت و 
حمايت از فرزندش در طول اين سال ها داشته است. در ادامه 
مدير عامل انتش��ارات س��وره مهر با اهداي دسته گل و چند 
كتاب از مقام والاي اين مادر قدرداني كرد.  سپس ظفرقندي 
در سخناني از حضور گرم جامعه پزشكي و مسئولان فرهنگي 
در مراسم رونمايي كتابش تشكر كرد و گفت: خاطراتم را ثبت 
كردم تا میراثي براي آيندگان باشد و در طول تاريخ به دست 
فراموشي سپرده نشود، ضمن اينكه نوجوانان و جواناني كه آن 
روزها را نديده اند بدانند چه اتفاقاتي رخ داده است.  ظفرقندي 
ادامه داد: بايد فداكاري ها و رش��ادت ها را بیان كرد تا همگان 

بدانند تمدن ايران بر چه پايه اي شكل گرفته است. 
راوي كتاب »شرح درد اشتیاق« درباره اينكه چرا چنین نامي را 
براي كتابش انتخاب كرده است، افزود: من با تأسي از شعر مولانا 
»سینه خواهم شرحه شرحه از فراق تا بگويم شرح درد اشتیاق« 
نام اين كتاب را انتخاب كردم. ما در جايي كار مي كرديم كه با 
درد و زخم و اشتیاق روبه رو بوديم. بسیاري از رزمندگان با وجود 
اينكه به شدت زخمي ش��ده بودند و توان مبارزه نداشتند، اما 
همچنان اشتیاق داشتند دوباره به میدان جنگ بازگردند.  پیروز 
حناچي، شهردار سابق تهران نیز در سخناني از انتشارات سوره 
مهر براي ثبت و مكتوب كردن ادبیات دفاع مقدس قدرداني 
كرد.  حناچي در ادامه افزود: در كنار همه رشادت هايي كه در 
دفاع مقدس رخ داد، حركت هاي تخصصي جنگ آنقدر كه بايد 
مورد توجه قرار نگرفته است. از جمله اين حركت هاي تخصصي 

اقدامات جامعه پزشكان در هشت سال جنگ است.

     کتاب


